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مشاور سیاسی رئیس مجلس شورای اسلامی 
گفت: ادبیات مشترکی بین پزشکیان و قالیباف 
وجود دارد که این موضوع می تواند کاملا مبنای 

مشترک وفاق بین دولت و مجلس باشد.
به گ��زارش خبرگ��زاری خبرآنلای��ن، محمدسعید 
احدی��ان مشاور سیاس��ی محمدباق��ر قالیباف رئیس 
مجلس ش��ورای اسلامی، در پاسخ ب��ه این سوال که 
با توجه ب��ه تاکیدات پزشکیان مبن��ی بر ایجاد وفاق 
ملی، چق��در می توان امیدوار بود ک��ه این موضوع را 
بین دولت مجلس شاهد باشیم، گفت: به نظرم ادبیات 
مشترک��ی بین پزشکیان و قالیباف وجود دارد که این 
موضوع می تواند کاملا مبنای مشترک وفاق بین دولت 
و مجلس باشد. این ادبی��ات مشترک می تواند بر سه 
مح��وری که آقای پزشکیان بر آن تاکید کردند یعنی 
اجماع و انسجام داخلی، اجرای برنامه هفتم به عنوان 
برنامه عمل��ی و اجرای سیاست های رهبری به عنوان 
رویکردهای کلی، مبنای عمل هر دو قوه و حتی خارج 

از دو قوه باشد و انسجام ملی را شکل بدهد. 

 وی در گفتگ��و ب��ا ایلن��ا، در پاسخ ب��ه این سوال 
ک��ه با توجه به ت��رور اسماعیل هنیه امک��ان دارد در 
زمینه مس��ائل سیاسی به ویژه در مس��ائل امنیتی و 
دفاعی قوانی��ن جدیدی در مجلس ایجاد شود، گفت: 
موضوعاتی مثل ترور بیش از آنکه به قانون نیاز داشته 
باش��د، بیشتر ب��ه اقدام های��ی لازم دارد که مقدمات 
قانونی لازم ندارد. به نظر می رسد حتی اگر مجلس هم 
بخواهد کاری کند، همان طور که رهبری هم فرمودند، 
فعالیت های آن می تواند همراه با سخنرانی و دیپلماسی 
قانونی باشد. دولت هم در این مس��أله، نیاز قانونی ندارد 
بیشت��ر اقدام لازم است. البته اگر دولت لایحه ای در این 
زمینه داشته باشد مجلس از آن حمایت می کند.  احدیان 
در پاسخ به این سوال که مجلس در مسأله ترور اسماعیل 
هنیه پیگیری های خاصی انجام داده است، گفت: شورای 
عال��ی امنیت ملی مس��ئول این پرون��ده است و رئیس 
مجلس به عنوان یکی از اعضای شورای عالی امنیت ملی 
قطعا موضوع��ات را پیش بردند و مجلس در این زمینه 

مستقیما وظیفه ای ندارد. 

انارکی گفت: اس�ب زین شده چند وقت دیگر 
صدایش در می آید. متاسفانه مشاهده می کنیم 
درباره مس�ائل تند تند آمار می دهند، اما زمانی 
که ش�ما می روید و بررس�ی می کنید، می بینید 
اصلًا شدنی نیست. مگر یک شبه می شود برخی 

از کارها را انجام داد.
ب��ه گ��زارش خبرگ��زاری خبرآنلاین، احم��د انارکی 
نماینده رفسنجان در مجلس، درباره اهمیت انتخاب تیم 
اقتصادی دولت چهاردهم با توجه به تاکید مقام معظم 
رهبری در روز تحلیف بر حل و فصل مسائل اقتصادی، 
عنوان کرد: در کش��ور ما اگر وضعیت اقتصادی درست 
شود، مردم خودشان بهتر می دانند راه کسب و کارشان 
چیست و چگونه آن را اداره کنند. این نماینده مجلس در 
گفتگو با ایلنا، تاکید کرد: من فکر می کنم مشکل اصلی 
ما بحث های اقتصادی است که رهبری بیش از ۱۰ سال 
است که سال ها را با عناوین اقتصادی نامگذاری می کنند. 
در جلس��ه تنفیذ که خدمت ایشان بودیم فرمودند من 
دغدغ��ه کار فرهنگی دارم اما مس��ائل اقتصادی مهم تر 
اس��ت، من هم معتقدم امروز پاشنه آشیل و مشکل ما 
مس��ائل اقتصادی اس��ت. وی با بیان این که این انتظار 
وجود دارد که دولت آقای پزشکیان یک دولت همدل 
و همراه باش��د، اظهار داش��ت: دول��ت چهاردهم باید 
بتواند از فرصت ها خوب اس��تفاده کند و من امیدوارم 
ب��ا افرادی که انتخاب می کنن��د به ویژه در بحث های 
اقتص��ادی بتوانند یک حرکت��ی انجام دهند که مردم 
امیدوار ش��وند. البته بقیه دس��تگاه ها هم باید همراهی 
کنن��د، قطعاً مجلس و قوه قضایی��ه همراهی خواهند 
ک��رد.  انارکی درباره اینکه گفته می ش��ود دولت قبل 
یک اسب زین کرده را به پزشکیان تحویل داد و اینکه 

رئی��س دولت چهاردهم چگونه می تواند آمار و ارقامی 
که این روزها منتش��ر می شود را راستی آزمایی کند، 
گفت: اس��ب زین ش��ده چند وقت دیگر صدایش در 
می آید. متاسفانه مشاهده می کنیم درباره مسائل تند 
تند آمار می دهند، اما زمانی که شما می روید و بررسی 
می کنید، می بینید اصلًا ش��دنی نیست. مگر یک شبه 
می شود برخی از کارها را انجام داد. وی یادآور شد: در 
دولت دوازده��م می گفتند چرا وقتی ۹۵ درصد طرح 
آماده اس��ت فلانی که الان دوره اش رو به اتمام است 
افتتاح اش نمی کند؟ چرا افتتاح نکرد؟ مگر می ش��ود 
افتتاح کرد. اما الان مشاهده می کنید حتی طرحی با 
۷۰ درصد پیشرفت هم طرح ها را افتتاح کردند که تا 
۲ س��ال دیگر هم به اتمام نمی رسد، از این موارد هم 
زیاد داریم.  نماینده مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: 
این که بیاییم هفته آخر طرح هایی را افتتاح کنیم که 
نمی ش��ود اگر آماده بود قبلش ای��ن کار را می کردند 
مگر می ش��ود یک ش��به ای��ن همه ط��رح را آماده و 
افتتاح کرد و داد دس��ت م��ردم؟ از همین رو من فکر 
 می کنم عیار اس��ب زین شده در آینده نزدیک معلوم 

و مشخص می شود.

اس�تاندار تهران گفت:رص�د فعالیت های همه 
اتباع در دس�تور کار بخش های مختلف امنیتی 
قرار دارد و هیچ فردی از نگاه و دوربین مجموع 

کار امنیتی خارج نیست.
به گزارش خبرگ��زاری خبرآنلاین، علیرضا فخاری، 
در خص��وص س��اماندهی اتب��اع در حاش��یه تهران و 
شهرستان های اطراف تهران اظهار کرد: موضوع اتباع 
یک امر چند وجهی اس��ت یعنی س��هم مداخله اتباع 
در اقتصاد نقطه ای، محله ای و استانی. نکته بعدی در 
حوزه های فرهنگی، اجتماعی و در بحث های آموزشی 
همه این ها جزو مواردی اس��ت که ما در حوزه اتباع 
به آن رس��یدگی می کنیم. بعد از ش��کل گیری اولیه 
موضوعات اس��ت ک��ه در حوزه س��ازمان مهاجرت از 
طریق وزارت کش��ور در دستور کار قرار گرفت و برای 
همه این موارد برنامه ریزی ش��د و م��ورد توجه قرار 
گرفت و اینک��ه اتباع از هر کش��وری برای چه کاری 
و چه امری از امور توریس��تی گرفته تا امور اقتصادی  
و تجاری و... مهاجرت کرده اند در س��ازمان مهاجرت 

مورد بررسی قرار گرفت.
وی در گفتگو با ایس��نا، اف��زود: طبیعتاً برای توزیع 

جمعیت اتباع و چگونگی همکاری آنها، حضورش��ان 
و به��ره گی��ری از ظرفیت آنها پی��ش بینی های لازم 
صورت گرفته و بر اس��اس م��وارد جدید برای حضور 
آنه��ا در اقتصاد مل��ی ما و نقش آفرین��ی آنها هم در 
تولی��د ناخالص و ه��م برای ارائه خدم��ات مورد نیاز، 
پیش بینی های لازم انجام شده و به لحاظ جغرافیایی 
تقس��یم بندی های لازم صورت گرفته که ما در کجا 
و ب��ه چه میزان و در چه ن��وع خدماتی نیاز به حضور 
اتب��اع داری��م که این ه��م کمک و همراه��ی اتباع و 
رعایت قوانین و مقررات را می طلبد، ان شاءالله در یک 
تعامل دو س��ویه همه موضوعات مربوط به حوزه اتباع 
س��اماندهی خواهد شد. فخاری همچنین در پاسخ به 
این پرسش که برخی از اتباع باندهای جرائم تشکیل 
می دهند و چ��ه اقداماتی در این زمینه صورت گرفته 
و چه تعداد از اتباعی که دس��تگیر می ش��وند رد مرز 
می شوند؟ گفت: رصد فعالیت های همه اتباع در دستور 
کار بخش های مختلف امنیتی قرار دارد و هیچ فردی 

از نگاه و دوربین مجموع کار امنیتی خارج نیست.
به گفته وی، نه تنها اتباع حتی گروه های داخلی نیز 
اگر چنین باندهای ضد اجتماعی و ضد امنیتی را شکل 
دهند. به هر صورت از نقاطی که در کنترل نقطه صفر 
مرزی اس��ت تا انتها همه این اف��راد به تعبیری تحت 
کنترل قرار می گیرند. اصل بر این اس��ت که کسی از 
مرز بدون مجوز قانونی وارد نش��ود اگر کسی توانست 
به هر دلیلی از نقاط خلائی که وجود دارد وارد کشور 
شود، اینگونه نیست که از تور کنترلی و میدانی خارج 
باش��د، طبیعتاً تمام عناصر و عواملی که در این زمینه 
مس��ئولیت دارند با تمام هوش، ح��واس و دقت نظر 

رفتار و کردار اتباع را زیر نظر قرار می دهند.

یک نماینده مجلس:

 اگر رشد اقتصادی ما ۵.۸ درصد بود که وضعیت کشور اینگونه نبود
هشدار استاندار تهران به اتباع خارجی؛ فعالیت همه اتباع توسط 

بخش های مختلف امنیتی رصد می شود

 شورای عالی امنیت ملی مسئول پرونده ترور هنیه است
مشاور سیاسی رئیس مجلس:

 پزشکیان و قالیباف ادبیات مشترکی دارند

  فرصت اول
طبق آمارهای منتشر ش��ده، در سال ۱۴۰۲ 
ح��دود یک میلیارد و ۵۴۲ میلون دلار کالاهای 
غیرنفتی از آذربایجان شرقی به مقاصد مختلف 
خارجی صادر گردید ک��ه ۱۰۳ میلیون دلار به 
محصولات شیرینی و شکلات اختصاص داشت 
و در حقیق��ت، جایگ��اه اول کش��ور را به خود 

اختصاص داد اما از کفش تبریز خبری نشد.
رتبه نخس��ت این استان در صادرات کشمش 
به می��زان ۷۱ میلی��ون دلار، ص��ادرات شیشه 
ساختمانی با میزان صادرات بیش از ۳۱ میلیون 

دلار نیز در جایگاه اول قرار داریم.
آذربایج��ان شرقی با ص��ادرات ۲۶۳ میلیون 
دلاری محصولات طویل فولادی رتبه نخس��ت 
کش��ور را دارد ک��ه در این زمین��ه استان های 
خوزست��ان و اصفهان در رتب��ه های بعدی قرار 

دارند.
تمام موارد مطرح ج��زو ظرفیت های تولیدی 
و صادرات��ی استان محس��وب می ش��ود که در 
نوع خود مهم اس��ت به عبارتی توسعه صادرات 
موجب رشد تولید در بس��یاری از صنایع استان 

شده است.
ص��ادرات ۲۱۸ میلی��ون دلاری ب��ه کش��ور 
ارمنس��تان رتب��ه اول را داری��م، گف��ت: بخش 
عم��ده ای از کالاهایی که به کشور ارمنس��تان 
صادر می ش��ود در استان تولید می شود اما بازار 
روسی��ه با ۴۰۰ میلیون نف��ر مصرف کننده، در 
اولوی��ت های بعدی قرار گرفت��ه است که جای 

بسی تعجب دارد.
با وجود مشکلات موج��ود در بخش صادرات 
مانند رفع تعهدات ارزی، مشکلات حمل و نقل 
و تغییرات قوانین و مقررات در بعضی کشوهای 
درص��د   ۹۶ خوشبختان��ه  صادرات��ی،  ه��دف 
هدفگذاری میزان ص��ادرات غیرنفتی استان در 

سال گذشته محقق شد.
پذی��رش و اع��زام هیات های تج��اری موجب 
توسعه مراودات بین المللی می شود که در ادامه 
سیاست های تعیین شده توسعه تجارت خارجی 
است��ان اقدام��ات لازم ب��رای اع��زام هیات های 
تج��اری با هماهنگی استانداری و اتاق بازرگانی 

انجام شده است.
  فرصت دوم

از قرار معلوم، صادرکنندگان آذربایجان شرقی 
به خاطر برخ��ی مشکلات جاری، صادرات خود 
را از است��ان  های دیگر انجام می  دهند که باید 

ترتیب��ی داده شود ک��ه صادرکنندگان اقدامات 
صادراتی را در داخل استان انجام دهند.

ی��ک فع��ال اقتص��ادی در حوزه ص��ادرات و 
مدیریت واردات اتاق بازرگانی تبریز در خصوص 

ل��زوم ورود جدی بخ��ش خصوصی ب��ه مقوله 
ص��ادرات معتقد اس��ت: بخ��ش خصوصی باید 
ب��ه این ب��اور برسد که ص��ادرات تنها راه حفظ 
حی��ات تجاری این بخش ب��وده و در این زمینه 

لازم اس��ت تا نس��بت ب��ه متحد ک��ردن صادر 
کنندگ��ان، تدوین برنامه جام��ع صادراتی، عدم 
محدودی��ت مقاصد صادراتی ب��ه چند کشور و 
 تلاش برای گسترش بازارها و ورود به بازارهای 

جدید اقدام شود.
سید یوسف حس��ینی اف��زود: در مقطع فعلی 
مشک��لات عدیده ای در حوزه ص��ادرات وجود 
دارد ک��ه به عن��وان مثال در رابط��ه با صادرات 
محص��ولات کشاورزی، ک��الای صادراتی با نرخ 
آزاد تامی��ن می شود ول��ی در بازگشت ارز هم 
بای��د به قیمت سامان��ه عرضه شده و هم هزینه 
ای غیررسمی به واردکننده و استفاده کننده از 

ارز بازگشتی داده شود.
وی اضاف��ه ک��رد: در بخشنام��ه ها و بس��ته 
سیاستی بازگش��ت ارز، استثنائاتی برای چنین 
مواردی در نرخ و شرای��ط بازگشت پیش بینی 
نش��ده که این موض��وع باید از طری��ق شورای 
گفتگ��و و بخش خصوص��ی آذربایجان شرقی و 

حتی تهران پیگیری گردد.
حس��ینی در پایان اطهارات خود، افزایش بی 
روی��ه هزینه حمل کانتیت��ر در حمل دریایی از 
س��وی شرک��ت کشتیرانی را مانع��ی در توسعه 

صادرات استانهای دور از پهنه های آبی همچون 
آذربایجان شرقی قلمداد نمود و تاکید کرد که با 
روند فعل��ی نمی توان به آینده صادرات امیدوار 

بود.
  فرصت آخر

ارتق��ای عملکرد میزهای تج��اری آذربایجان 
شرقی با کشورهای همسایه و منطقه در توسعه 
مراودات اقتصادی بین المللی حائز اهمیت است 
ام��ا این میزها کافی نب��وده و باید از تاسیس و 
راه ان��دازی سرکنس��ولگری کشوره��ای همکار 
تجاری و سیاسی غاف��ل نماند که همانا رایزنان 
اقتص��ادی آنها، می توانند نقش بس��زایی را در 
ارائ��ه راهکاره��ای توسعه تج��ارت و رفع موانع 

صادراتی بازی کنند.
سرپرست اداره  ک��ل صنعت، معدن و تجارت 
آذربایج��ان شرقی بر اهمی��ت توسعه صادرات 
غیرنفتی برای رشد اقتصادی استان تاکید کرد 
و گف��ت: فرصت کافی برای ش��روع از نقطه سر 
خ��ط را نداریم و باید با استفاده از تمام ظرفیت  
ه��ا به دنبال توسعه بازاره��ای صادراتی منطقه 

آذربایجان باشیم.
"عبدالحمی��د سرتیپ��ی" با اش��اره به اهمیت 
نشان ی��ا همان برندس��ازی هدفمن��د و حفظ 
بازاره��ای صادراتی تاکید ک��رد و افزود: منافع 
اقتصادی تنها در تولید خلاصه نمی شود و حفظ 
بازار صادراتی، ک��اری پیچیده  تر و سخت  تر از 

شناسایی آنهاست.
وی با اشاره ب��ه سهم ناچیز آذربایجان شرقی 
از بازار کفش تبریز در کشور روسیه و جمهوری 
های مشت��رک المنافع، بر ض��رورت شناسایی 
کالاه��ای مورد نیاز ب��ازار روسی��ه در استان و 
ایج��اد قابلیت ه��ای صادراتی ب��رای آنها طبق 

استانداردهای کشور مقصد تاکید کرد.
بدین ترتی��ب می توان گفت در بس��یاری از 
کشورها از جمله ترکی��ه مقوله صادرات، محور 
اصلی توسعه بوده و از اهمیت بسزایی برخوردار 
است زیرا باعث حضور کشورها در بازارهای بین 
المللی می شود حال آنکه آذربایجان شرقی نیز 
به عنوان یکی از معدود استانهای صنعتی کشور 
حرفی ب��رای گفتن دارد و ب��ا دارا بودن بخش 
خصوصی فعال، می تواند در حوزه تجارت موفق 
عمل کرده و رتبه درخشان صادراتی سال های 
گذشته را بازیابد به شرطی که اندکی تس��هیل 
گری به وجود آم��ده و سیاست اشتباه و تجربه 
تلخ دولت قبل در مسئله صادرات تکرار نگردد.

 فرصت سوزی
در صادرات!؟

اهمیت استفاده از ظرفیت های آذربایجان شرقی 
در حوزه صادرات غیرنفتی به روایت "عصرآزادی"

عصرآزادی/ شهرام صادق زاده 

مزای�ا و ظرفیت های آذربایجان ش�رقی برای تبدیل به دروازه صادراتی ش�مالغرب و غرب 
ای�ران فراوان اس�ت که برخ�ورداری از ظرفیت ه�ای مناسب حمل و نقل هوایی، داش�تن 
گمرکات کافی با زیرساخت های مناسب دارای استانداردهای بین المللی، وجود منطقه آزاد 
ارس، وج�ود کارخانه ه�ا و واحدهای صنعتی، ظرفیت های معدن�ی، صنعتی، خودروسازی، 

صنایع غذایی و غیره از جمله آنهاست.
در حقیقت، آذربایجان ش�رقی به عنوان یک استان ص�ادرات محور، همیشه باید در حوزه 
ص�ادرات غیرنفتی پیشگام بوده و اهمیت این موضوع مهم تنها به ۲۹ مهر ماه روز صادرات 
خلاص�ه نشود زیرا مشکلاتی که فع�الان اقتصادی همواره از آن سخن م�ی گویند گویا در 

سطح این استان با حرکت کُند به سوی رفع موانع صادراتی پیش می رود.
اکثر فعالان بخش خصوصی موانع صادرات کالاهای غیرنفتی از مبداء آذربایجان ش�رقی را 
شامل عوارض صادراتی فولاد و عوارض آب مجازی در صادرات محصولات کشاورزی، کمبود 
نقدینگی، لجس�تیک و بالا ب�ودن هزینه حمل و نقل، بازگش�ت ارز، کیفیت کالاها و قیمت 
بسیار نازل محصولات کشاورزی داخل کشور همچون خرما و پسته در مقایسه با محصولات 
رقبا می دانند و می گویند در صورت عدم چاره  اندیشی، بازارهایی را که به سختی به دست 
آورده   ایم از دست خواهیم داد و آن وقت است که باید در دنیای اقتصادمحور فعلی به حال 

خود گریه کنیم...

سرپرست اداره  کل 
صمت آذربایجان 
شرقی می گوید 

فرصت کافی برای 
شروع از نقطه سر 

خط را نداریم و باید 
با استفاده از تمام 

ظرفیت  های استان به 
دنبال توسعه بازارهای 

صادراتی باشیم

پیام محمدرضا عارف به ناهید کیانی: 

در دولت وفاق ملی حفظ قهرمانان ورزشی قطعا 
یکی از اولویت هاست

معاون اول پزشکیان در توئیتی نوشت: 
در دول�ت وف�اق مل�ی حف�ظ قهرمانان 

ورزشی  قطعا یکی از اولویت هاست.
به گزارش خبرگ��زاری خبرآنلاین، در پی 
م��دال آوری ناهید کیان��ی تکواندوکار ایرانی 
در المپیک ۲۰۲۴ پاریس، محمدرضا عارف، 
معاون اول رییس جمهور در شبکه اجتماعی 
ایک��س نوش��ت: افتخ��ار آفرین��ی دختران 
تکوان��دوکار م��ا در المپی��ک ۲۰۲۴ باع��ث 
مباه��ات مردم ایران ش��د. تبریک به خانم ناهید کیانی و همه زنان و دختران س��رزمینم 
که س��زاوار بهترین ها هس��تند.  در دولت وفاق ملی حفظ قهرمانان ورزش��ی  قطعا یکی از 

اولویت هاست.
 

 گزارش ظریف
 از جلسه ۲۰۰ دقیقه ای شورای راهبری

آخرین وضعیت گزینه های عضویت در دولت

معاون راهبردی رئیس جمهوری گزارش�ی از اقدامات و فعالیت های خود در روز 
پنجشنبه - ۱۸ مرداد - ارائه کرد.

به گزارش ایس��نا، محمدجواد ظریف در حساب کاربری خود در شبکه اجتماعی ایکس 
نوشت:

»پنجش��نبه روز س��نگین و پرچالش��ی بود. در دیدارهای جداگانه از س��اعت ۸ صبح تا 
۱۱ ش��ب، مدیران س��تاد تهران و اعضای کمیته های بهداشت، نفت و سیاست خارجی، با 

صمیمیت و صراحت، دیدگاه ها و انتظارات خود را بیان کردند.
در جلس��ه ۲۰۰ دقیقه ای ش��ورای راهبری، گزارش این دیداره��ا و نیز گفتگو با اعضای 
کمیته های محیط زیس��ت، زنان، رفاه، جوانان، اطلاع��ات و دیگر نخبگان و فعالان جامعه 

مدنی را ارائه کردم.
اعض��ای ش��ورای راهبری همچنین گ��زارش رئیس دفت��ر محترم رئیس جمه��ور را از 
مصاحبه های دکتر پزشکیان بزرگوار با برخی نامزدها )که به معنی قطعی بودن هیچیک از 
آنان نیس��ت و بعضا برای یک مسئولیت با چند نفر مصاحبه شده است( و آخرین وضعیت 
گزینه های عضویت در هیات دولت شنیدند و  دیدگاه های خود را جهت انتقال به ریاست 
محترم جمهوری به ایشان بیان کردند. همچنین نگرانی ها نسبت به برخی شایعات توسط 

اعضای محترم شورای راهبری بیان گردید.
لازم اس��ت از توجه و حساس��یت مردم عزیز نسبت به روند و نتایج تعیین اعضای هیات 
دولت قدردانی نمایم. این یک تجربه جدید شفافیت و دمکراسی در مسیر پیچیده و دشوار 
انتخاب وزراست.بی گمان هر تجربه جدیدی با ایرادها و چالش های فراوانی روبرو است که 
مهمترین آن مقاومت در برابر تغییر و باور نداشتن به نوآوری و سپردن کار به جوانان است.
خوشبختانه رئیس جمهور محترم با شجاعت و باور به تغییر، نوآوری و جوانان گام نخست 

را در این مسیر دشوار و پرفراز و نشیب برداشته اند که شایسته قدردانی و سپاس است.«

خبر


